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صستخلالم  

 بما فيها ،أحد التحديات الرئيسية التي تواجه الحكومات في البلدان النامية لذوى الدخل المحدوديعد توفير السكن 

نقص مواد و  الافتقار إلى التمويل المشاكل منهاالسودان. ويمكن أن تعزى مشكلة الإسكان الحادة في السودان إلى عدد من  دولة

ها من وغير ، وسوء وسائل النقلومدى استيعابها البناء تكنولوجياذات الخبرة، ومحدودية ة ، ونقص القوى العاملالبناء

 .لمشاكلا

ذو الدخل مساكن  حل بديل لحل مشكلةكء الصناعية تكنولوجيا البناستخدام إية دراسة إمكان إلى دراسةال هدفتو

المقابلات، ودراسة الحالة، والمؤلفات)  - ت نامن خلفية نظرية (استعراض البيا تتألف المنهجيةحيث .السودان المنخفض

ستبيانات الدراسة الاستقصائية في تطبيق المصفوفة إستخدم تم إوأخيراً،  ييم.التحليل والتقو ،واستبيانات الدراسات الاستقصائية

تم تحليل البيانات محددة.  والوفقاً لكل عامل من عوامل المعايير  ،المطورة من خلال تقييم أداء أنظمة البناء التقليدية والصناعية

ثلاثة جوانب،  علىوتتألف الدراسات الاستقصائية  السودان. كماً ونوعاً لتحديد جدوى أي من نظامي البناء لإسكان الفقراء في

لجدوى المقارنة للمعايير المتعددة . مصفوفة اوهي: تطوير إطار التحليل، وصياغة وإجراء/إصدار المقابلات والاستبيانات

)MCCFM علي الميدانى المسح يعتمدو التقليدى والصناعى المقارن بين نظامي البناءوالمعتمدة للتحليل ) هي أداة التحليل 

حيث تضيف المقابلات جانبا من جوانب الأهمية وتوفر الاستبيانات جانبا من جوانب الأداء.  ،MCCFM التحليلأداة 

  .ل من خلال أدائها لأي من نظامي البناءاموالدراسات الاستقصائية هامة إذ يجب تحليل العو

 بيانياً  الهدف من تحليل البيانات هو: تطبيق إطار التحليل، رسماً ثلاثة جوانب، و عليويتألف هدف تحليل البيانات 

ت بلايتطلب تطبيق إطار التحليل معالجة البيانات التي تم الحصول عليها من المقاونتائج. للنتائج والتعليق والتحليل على ال

، واضحبحيث تستمد قيمة نهائية تعكس قيمة الجدوى. وكما هو  MCCFMوالاستبيانات وتطبيق هذه البيانات في أداة التحليل 

البيانات الأولية التي يتم جمعها من المقابلات عن همية في حين تعكس الاستبيانات الأداء. تتم معالجة الأتعكس المقابلات 

مرة  ضربهاالقيم في مقابل متوسطات فئة العامل الأساسي المعنية ثم  ضربتناسبية، ثم يير طريق تحويل البيانات إلى معا

المعايير  يضاعف قيم الأهمية مع قيم الأداء; ويتم ذلك لكل عامل من عوامل MCCFMو أخرى مقابل قيمة العامل الأساسي.

ورسم بياني للنتائج طبيق إطار التحليل، تهي  انبمن ثلاثة جو يتكون هدف تحليل البياناتو ولكل نظام بناء على التوالي.

البيانات التي تم الحصول عليها من المقابلات  والتعليقات والتحليلات على النتائج. تطبيق إطار التحليل يستلزم معالجة

تيجة الن تظهرو ،بحيث تستمد قيمة نهائية تعكس قيمة الجدوى MCCFMأداة تحليل  والاستبيانات وتطبيق هذه البيانات في

س النتيجة . وتعك)الحكومة والمقاول والمستخدم النهائي( ويتم ذلك لكل من المصفوفات الثلاثة ة لكل عامل لكل نظام بناء.درج

ً ليجمتقيمة كل نظام بناء مع المعايير ذات الصلة. يتم  من لحصول على نقاط نهائية لكل مجموعة ع هذه الدرجات معا

ً مع ه، ثم يتم جالمصفوفات الثلاثة  ةدرجعلى الأ وذراسة بأكملها. ويعتبر نظام البناء لاستنباط نتيجة نهائية للد ذه الدرجات معا

  .الخيار الأفضل

اء في السودان. كما تكنولوجيا البناء الصناعي كحل فعال وبديل لإسكان الفقرالدراسة بأن تعتمد الحكومة  وتوصي

إن العمل البحثي المقدم في هذه الدراسة حقيقي ولم  لفقراء في السودان.اء اتهدف الدراسة إلى دعم المبادرات الحكومية لإيو

من  وأهميتها لأهداف الإسكان المدعوم ،لة للنقاش إلى حد كبير بسبب أهميتهاالدراسة قابنتائج و ،يسبق له مثيل في السودان

  ي السودان.فض فوأدائها للإسكان لذوي الدخل المنخ ،وآثارها الفعالة على المبادرة ،الحكومة

  

  التنمية المستدامة.الإسكان الاجتماعي، نظام البناء التقليدي، نظام البناء الصناعي، الأدوات التحليلية،  الكلمات الرئيسية:
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Abstract 
Housing provision for the poor is one of the major challenges facing governments in 

developing countries including Sudan. The acute housing problem in Sudan can be due to a number 

of limitations including lack of finance, shortages of processed building materials, lack of 

experienced labor force, limited construction technologies, and poor transportation means.  

The aim of this research is to investigate the potential of industrialized building technology for 

low -cost housing provision in Sudan. The methodology consists of a theoretical background (2nd 

hand data - literature review) and 1st hand data (interviews, case study, and survey questionnaires); 

analysis, and evaluation. Finally, a survey questionnaire is used to apply the developed matrix 

through rating the performance of conventional and industrialised building systems according to 

each factor of the identified criteria. Data will be analysed quantitatively and qualitatively to identify 

the feasibility of either building system for housing the poor in Sudan. 

The study surveys are comprised of three aspects; developing the analysis framework, 

formulating and conducting/issuing, both the interviews and the questionnaires. The Multi -Criteria 

Comparative Feasibility Matrix (MCCFM) is the analysis tool adopted for comparative analysis 

between the two building systems. The survey is based on the MCCFM tool as the interviews add an 

aspect of importance and the questionnaires provide an aspect of performance. The survey is 

important as the factors must be analysed through the performance of either building system.  

The Data analysis objective is comprised of three aspects, thus; applying the analysis 

framework, graphing the results, and commentary, and analysis on the results. Applying the analysis 

framework entails the processing of the data obtained from the interviews and questionnaires and 

applying such data into the MCCFM analysis tool so that it derives a final value that reflects the 

value of the feasibility. The MCCFM multiplies the values of importance with the values of 

performance; this is done for each factor of the criteria and for each building system respectively.  

The conclusions score for each respective factor of each building system. This is done for each 

of the three matrices (government, contractor, and end-user). The score reflects the value of each 

building system with the respective criteria. These scores are summed up together to derive a final 

score for each perspective group, then those scores are summed together to derive a final score for 

the whole study. The building system with the highest score is deemed the best option.  

The study recommends that the government adopt industrial building technology as an 

effective and alternative solution for housing the poor in Sudan. The study also aims to support 

government initiatives to house the poor in Sudan . The research work presented in this study is real 

and has never been done before in Sudan. The results of the study are highly debatable because of its 

importance, its importance to government-subsidized housing objectives, its effective effects on the 

initiative, and its performance for low-income housing in Sudan. 

Keywords: Social housing, Conventional construction system, industrial construction system, 

analytical tools, sustainable development. 
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